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PoděkováNí PlzEňSkého záPaSNického oddílu  
PlzEňSkému kRaJi 

Jménem zápasnického oddílu TJ Sokol Plzeň I. bych rád podě-
koval Plzeňskému kraji za finanční pomoc v situaci, kdy nám bylo 
odcizeno posilovací nářadí, bez kterého by byla příprava našich 

zápasníků velmi omezená. Rada Plzeňského kraje v čele s panem 
hejtmanem Milanem Chovancem nám schválila dotaci ve výši  
49 900 korun, za což jsme mohli naše vybavení znovu obnovit.  

Za tuto pomoc a ochotu podpořit naši sportující mládež  
patří celé krajské radě náš dík. 

otakar Pešta, trenér zápasu řecko – římského v Plzni   
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Vážení obyvatelé Plzeňského kraje, 

léto, už i  to babí, je bohužel za námi a naše 
myšlenky se už už upínají k Vánocům a příš-
tímu roku. Nevím jak vám, mně ten poslední 
rok utekl strašně rychle. Stále častěji vzpomí-
nám na slova svých rodičů, kteří mi v dětství, 
kdy už jsem chtěl být dospělým, říkali: „Užívej 
si dětství, dokud to jde. Jednou na to budeš 
vzpomínat.“ Tehdy jsem jim nevěřil, bohužel 
ale měli pravdu. Stále se mi zdá, že čím jsem 
starší, tím ten čas letí nějak rychleji. Ale dost 
bilancování, na to bude ještě čas v prosinci. 

Na kraji se finalizuje rozpočet na příští rok. 
Snažíme se o  to, abychom se nemuseli za-
dlužit. Připravujeme rozpočet, který bude 
krytý z  vlastních zdrojů. Chceme dovést Pl-
zeňský kraj ke krajským volbám nezadlužený 
a  silný. Není to vůbec jednoduché, protože 
ekonomika začíná stagnovat a prognózy eko-
nomů nevěští nic dobrého. Musím také říci, že 
stát nám ve fiskální stabilitě moc nepomáhá. 
Zásahy státu nás za poslední dva roky stály 
zhruba 400 milionů korun. Prohlubují se ztráty 
nemocnic a to především na základě opatře-
ní státu. Vypovězena je i dohoda o regionální 
dopravě. Budeme dělat vše pro to, abychom 

služby nemocnic, na které jste zvyklí, udrže-
li. Velmi záležet však bude na přístupu VZP, 
která avizuje omezení služeb od roku 2013. 
Stejně tak se pokusíme udržet rozsah želez-
niční dopravy a to i za situace, že stát nenapl-
ní dohodu, kterou s kraji podepsal. Nevím ale, 
co už by mělo v naší zemi platit, když neplatí 
dohoda podepsaná premiérem. 

V následujících letech pak musí dojít k diskuzi 
nad dalším financováním regionů. Doufám, že 
se tato diskuse v parlamentu rozběhne, a že 
všechny politické strany překročí své vlastní 
stíny a udělají kroky k nápravě stavu a nebu-
dou se ohlížet na to, kdo právě kde vládne, 
ale především na zájmy svých občanů. Jen 
jeden příklad za všechny. Stát dává svým or-
ganizacím na údržbu státních silnic a dálnic 
ročně na 1 km zhruba 500 tisíc korun, kraje na 
stejnou činnost dostávají na 1 km cca 40 tisíc 
korun, tedy více než desetkrát méně. 

Přes to všechno vám mohu zaručit, že nedo-
jde k prodeji ani k pronájmu našich nemoc-
nic, nedojde ani k omezení regionální dopravy 
a do údržby silnic dáme veškeré volné zdroje. 

Závěrem mi dovolte, abych vás pozval na Ve-
letrh cestovního ruchu ITEP, který se koná od 
20. do 22. října 2011.

Váš hejtman Milan Chovanec 
(ČSSD)    

Úvodník hejtmana Milana Chovance
k r a j  k t e r ý  ž i j e

TalENT 2011 – RozdělENí doTací 

Radní Plzeňského kraje schválili 15. září rozdě-
lení finančních prostředků z  programu Talent 
2011. Díky přiděleným penězům budou moci 
žáci a studenti dále rozvíjet svůj zájem o přírodo-
vědné, společenskovědní a jazykové obory. V le-
tošním roce rozdělí kraj dvě stě tisíc korun mezi 
devět středních škol, jejichž žáci se umístili na  
1. až 3. místě v celostátních a kolech a na medai-
lových pozicích v  mezinárodních kolech vědo-
mostních soutěží ve školním v roce 2010/2011. 

PlzEňSký kRaJ PodPoRuJE RozvoJ 
řEmESlNých oboRů

Pod záštitou hejtmana Milan Chovance (ČSSD) 
proběhne další ročník rukodělné soutěže nejen 
pro žáky škol Plzeňského kraje Řemeslo má 
zlaté dno. Žáci mohou vyrobit šperky, nástroje 
a technické pomůcky a přihlásit se do školního 
kola, které končí v  dubnu 2012. Vítěz z  každé 
školy pak postoupí do krajského kola. 

měSTa a  obcE doSTaNou PENízE Na 
PREvENci kRimiNaliTy

Zastupitelé v druhé půli září odsouhlasili rozdě-
lení více než sedmi milionů korun pro deset měst 
a obcí na dílčí projekty týkající se prevence kri-
minality. O finanční prostředky mohla žádat jed-
notlivá města a obce v rámci projektu „Plzeňský 
kraj - bezpečný kraj. 

oTEvřENí mŠ cíRkEvNí 

Radní Plzeňského kraje pro oblast sociálních 
věcí Miroslav Brabec (ČSSD) se spolu s Františ-
kem Radkovským zúčastnil 27. září slavnostního 
otevření nové Církevní mateřské školy kardiná-
la Berana ve Žlutické ulici v Plzni na Lochotíně. 
Školka zahájila provoz díky příspěvkům Plzeň-
ského kraje, města Plzně, sponzorům, ale i sa-
motných rodičů.

UdálOsti 
PlzeňskéhO
k r a j e

Studenti při praktických cvičeníchDětské výrobky z minulého ročníku soutěže

Miroslav Brabec (ČSSD) převzal dárek od biskupa 
Františka Radkovského

S ta l o  S e  v   P l z e ň S k é m  k r a j i
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První dožínky s  Plzeňským krajem přilákaly 
do Chanovic stovky lidí. Dožínky slavnostně 
zahájil za ideálního teplého počasí na zámec-
kém nádvoří hejtman Plzeňského kraje Milan 
Chovanec (ČSSD). Návštěvníci obdivovali do-
žínkový průvod, lidová řemesla, ochutnali re-
gionální potraviny a prohlédli si zámecký areál 
včetně stávajících trvalých expozic a skanzen 
lidové architektury.

Historicky první dožínky pořádané Plzeňským 
krajem začínaly v dopoledních hodinách vy-
stoupením folklórních souborů z Klatov a Do-
mažlic. Ve skanzenu se připravoval průvod, 
vázaly se dožínkové věnce a zdobily se vozy. 
Dožínkový průvod s  koňskými povozy se 
přesunul na zámecké nádvoří, kde jej přivítal 

hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec. 
Podle tradice dostal hejtman od průvodu do-
žínkový věnec a  připil ze džbánu pivem na 
úrodu a sklizeň. „Čeládka“, zemědělci a  ve-
řejnost dostali od hejtmana a  starosty Cha-
novic Petra Kláska čtyři sudy piva zdarma na 
oslavu sklizně. 

„Plzeňský kraj pořádá dožínky sice poprvé, 
ale určitě ne naposledy. Chtěli bychom tak 
založit tradici, která by se měla každým ro-
kem opakovat a to vždy na jiném místě v na-
šem kraji. Podporujeme tak nejen výrobce 
regionálních potravin, ale i řemeslnou výrobu 
a  staré české tradice, “ říká hejtman Milan 
Chovanec.

V hlavím programu byly slavnostně předány 
plakety Ministerstva zemědělství ČR výrob-
cům oceněným značkou Regionální potravina 
Plzeňského kraje.

Návštěvníci Chanovic po celý den obdivovali 
ukázky lidových řemesel v podání řemeslníků 
z regionu, ochutnávali a nakupovali regionální 
potraviny a  sledovali vystoupení folklórních 
souborů, Připravena byla také prezentace 
zemědělské techniky a řemesel Střední školy 
Oselce a Středního odborného učiliště Doma-
žlice. Kdo chtěl rychleji vytrávit, vystoupal na 
rozhlednu na vrchu Chlumu.

První ročník krajem pořádaných dožínek se 
rozhodně vydařil a je téměř jisté, že příští rok 
se bude akce opakovat.

V Domě hudby Konzervatoře Plzeň se konalo 
Neformální setkání Plzeňského kraje s  folk-
lórem, které inicioval Plzeňský kraj společně 
s Folklórním sdružením České republiky.

Při slavnostním setkání náměstek hejtma-
na Ivo Grüner (ČSSD), radní Václav Koubík 
(ČSSD) společně s  předsedou Folklórního 
sdružení ČR Zdeňkem Pšenicou poděkovali 
realizátorům folklórních festivalů, účastníkům 
finálového kola celostátní soutěže lidových 
písní a  všem, kteří folklór v  Plzeňském kraji 
podporují. 

„Těší mě, že i v dnešní přetechnizované době 
se najdou lidé, kteří udržují to, co nám zane-

chali naši předci a  snaží se tradice a  zvyky 
předat mladé generaci,“ uvedl při úvodním 
děkovném slovu Ivo Grüner.

Zdeněk Pšenica, Ivo Grüner a Václav Koubík 
se stali kmotry jedinečné publikace Slavná 
chodská tradice. Kniha dokumentuje pestrou 
činnost krajanů Chodska a Pošumaví v Pra-
ze a byla vydána ve spolupráci s Folklórním 
sdružením ČR a za podpory Plzeňského kra-
je.

Na pódiu vystoupili finalisté národní pěvecké 
soutěže „Zpěváček 2011“ Simony Hudcové, 
Hynka Hradeckého a stříbrného Patrika Hra-
deckého.

O dOžínky byl velký zájeM 
v ChanOviCíCh PanOvala skvělá atMOsféra

Plzeňský kraj POdPOrUje regiOnální fOlklór

P l z e ň S k ý  k r a j  P o m á h á  a   P o d P o r u j e

Radní Václav Koubík (ČSSD) blahopřeje finalistům soutěže 
Zpěváček bratrům Hynkovi a Patrikovi Hradeckých
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Ikona českého divadla a  města Plzeň Jiří 
Suchý oslavil 1. října své kulaté osmdesáté 
narozeniny. V televizi jsme mohli vidět i  jeho 
narozeninový pořad s  vzácnými hosty, kteří 
přišli panu Suchému poblahopřát. A kdo má 
rád divadlo, jistě se nenechá dlouho pobízet 
a  zavítá na jedno ze skvělých představení 
pražského divadla Semafor, do kterého nás 
mistr srdečně pozval.

Pocházíte z Plzně, jaký máte vztah k Plzeň-
skému kraji?

Plzeň a Klatovy, to je má srdeční záležitost.  
Neustále se tam vracím a vracet budu.

Na jaké představení byste pozval čtenáře do 
divadla Semafor?

Tak teď hlavně na to poslední, které se jme-
nuje Hodiny jdou pozpátku. I  když taková 
naše Kytice nebo Lysistrata také stojí za vidě-
ní. Alespoň se to říká.

V září jste měli premiéru představení Hodiny 
jdou pozpátku, můžete nám ho přiblížit? 

Samozřejmě rád. Je to swingový muzikál. 
Swing je hudba třicátých a  čtyřicátých let 
a tak jsem děj zasadil do roku 1938 a myslím, 
že tahle hudba mu svědčí. 

Ladislav Smoljak o  vás řekl, že patříte mezi 
největší české básníky. Kdo nebo co je vaší 

celoživotní múzou?

Má celoživotní múza se jmenuje workoho-
lismus. Je to nemoc, která mě ale dohání 
k ustavičné práci, hledání a tvoření.

Prozraďte, co plánujete na rok 2012?

Jednak premiéru hudební komedie Levandule 
a to hned na začátku roku. A pak na konci se-
zóny to bude muzikál  Kam se poděla Valerie. 
O  čem to bude, prozrazovat nehodlám – to 
se musí vidět. Berte to, prosím, jako pozvání.

Jiří Suchý se narodil roku 1931 v Plzni a po 
několika letech života v Klatovech se rodina 
přestěhovala do Prahy. Český divadelník, 
textař, básník, spisovatel, skladatel, hudebník 
a grafik spolupracoval dlouhá léta s Mirosla-
vem Horníčkem, Ivanem Vyskočilem, Jiřím Šli-
trem a také Jitkou Molavcovou, která je jeho 
partnerkou doteď. Brzy po vzniku Divadla Na 
zábradlí vytvořil Jiří Suchý spolu s Jiřím Šli-
trem a  Františkem Havlíkem divadlo SEMA-
FOR (SEdm MAlých FORem), kde v roce 1966 
vznikl i Jonáš klub jako středisko nekonform-
ního kulturního života. Po smrti Jiřího Šlitra 
a díky nepříznivým politickým poměrům byly 
Suchého tvůrčí možnosti značně omezeny. 
Spolupráce s F. Havlíkem však pokračovala 
dál a na jevišti se jeho partnery stali například 
Josef Dvořák a zejména zpěvačka a herečka 
Jitka Molavcová. Po listopadu 1989 se Jiří 
Suchý stal opět ředitelem Semaforu, založil 
vydavatelství Klokočí a  filmovou společnost 
Perplex. Roku 1991 se Jiří Suchý vrátil k tex-
tappelům a  vzniklo představení Ach, ta lás-
ka nehezká. Suchý se Semaforem zažil také 
několik stěhování, když nejprve v  roce 1993 
divadlo odešlo z pasáže Alfa. V roce 1995 se 
Suchý se Semaforem nastěhoval do Karlína, 
1. října 2005 se mu pak podařilo otevřít úplně 
nové divadlo Semafor v Praze Dejvicích.

jiří sUChý Oslavil své kUlatiny 
j a k  j i n a k  n e ž  v   d i v a d l e

r o z h o v o r  m ě S í c e

Foto: Dušan Dustál

Foto: Petr Sankot
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Uzenářství herejk PlzeňskéhO kraje 
získalO značkU regiOnální POtravina

braMbOrák Plněný MaseM a rOMadÚreM

v í t ě z  S o u t ě ž e  r e G i o N á l N í  P o t r a v i N a

Na historicky prvním prodejním Festivalu regi-
onálních potravin, který připravil Krajský úřad 
Plzeňského kraje, byly kromě jiného vyhláše-
ny výsledky 2. ročníku soutěže Regionální po-
travina Plzeňského kraje 2011, do které bylo 
přihlášeno 21 výrobců s 62 výrobky. Značku 
Regionální potravina získal Přešínský špeká-

ček a klobása z řeznictví a uzenářství Herejk.

 „Cílem firmy a smyslem naší práce je vyrábět 
výrobky nadstandardní kvality, kterou ve vel-
kých firmách není možno vždy udržet. Snaží-
me se poskytovat služby ke vší spokojenosti 
našich zákazníků. K dodržování deklarované 
vysoké kvalitě našich výrobků pomáhá neje-
nom přísné naplňování veterinárních a  hygi-
enických požadavků, ale též dodržování pů-
vodních receptur, kvalitních surovin výhradně 
českého původu, ale též vytváření podmínek, 
které lze logicky realizovat pouze v  malých 

výrobnách. Dlouhodobá prodejnost našich 
výrobků svědčí o  tom, že se stanovené cíle 
daří naší společnosti úspěšně naplňovat,“ 
uvedla paní Ladislava Herejková.

Malá rodinná firma z  Přešína zajišťuje přes-
nou recepturu výrobků a to je také jeden z dů-
vodů, proč si její výrobky našly cestu až sem. 
Přešínský špekáček se například vyrábí ruč-
ně, tradičním postupem, včetně vázání pro-
vázkem. Co se týče Přešínské klobásy, výro-
bek je zpracováván na základě staré rodinné 
receptury, která se v  rodině dědí z  genera-
ce na generaci. Klobása se pyšní výraznou 
masovou, lahodnou, jemně kořeněnou chutí 
a vyrábí se také ve variantě „pikant“, která je 
určena především pro milovníky ostřejších 
pokrmů. 

 

„Projekt Regionální potravina představuje pro 
malé výrobce vítanou příležitost, jak svoje vý-
robky přiblížit co nejširší veřejnosti. Zároveň 
umožňuje širokému okruhu zákazníků sezná-

mit se a nakupovat kvalitní potraviny regio-
nální produkce,“ dodala k projektu Re-

gionální potravina a  jeho organizaci 
paní Herejková.

V příštích vydáních našeho mě-
síčníku Plzeňský kraj vám při-
neseme bližší informace o dal-
ších sedmi potravinách a jejich 
výrobcích, kteří se mohou pyš-
nit označením Regionální po-

travina Plzeňského kraje 2011. 
Jedná se o  přírodní sýr, kysané 

mléko, víkendový chléb, oříškový 
rohlíček, tmavý ležák, kysané zelí 

a tolstolobik uzený.

iNgREdiENcE

750 g brambor

100 g polohrubé mouky

2 vejce

3 prolisované stroužky česneku

sůl, pepř, majoránka

250 g hovězí svíčkové/vepřové 

panenky/kuřecích prsou

1 balení romadúru

olej na smažení

PoSTuP

Polovinu oloupaných brambor nastrouháme 
nahrubo a druhou polovinu najemno. Vymač-
káme část vody a smícháme s moukou, vej-
ci, česnekem a  dochutíme majoránkou, solí 
a pepřem. Maso nakrájíme na malé a poměr-
ně tenké medailonky, které osolíme, opepříme 
a zprudka opečeme krátce na pánvi, aby se 
maso zatáhlo. Poté maso odložíme stranou, 
pokud možno do tepla. Romadúr nakrájíme 
na menší tenké kousky. V  pánvi rozpálíme 
olej. Vytvoříme bramboráčky asi s deseticen-
timetrovým průměrem, těsto roztáhneme do 
stran, aby byla placka co nejtenčí. Když se 
zespoda osmaží, poklademe kousky roma-
dúru medailonkem z  masa a  přidáme další 
tenkou vrstvu těsta tak, aby se zakrylo maso. 
Otočíme a smažíme dozlatova.
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festival jazz bez hraniC je OPět tU

Miskolc Dixieland Band

The Real Group

S P e c i á l  –  k u l t u r N í  k a l e i d o S k o P                       

Festivalový jazz v  Plzni má 
již dlouholetou tradici. Me-
zinárodní hudební projekt 
Jazz bez hranic je organi-
zován občanským sdruže-
ním Jazz bez hranic, které 
bylo založeno v  roce 2005. 
Projekt je přeshraniční a za-
hrnuje mezinárodní jazzový 

festival, česko-německý hudební projekt pro 
mládež “Jazz mládeži” a  Plzeňský jazzový 
klub. Festivalu se účastní především jazzové 
amatérské a  profesionální soubory a  sólisté 
z českého, německého a rakouského regionu, 
ale i špičkoví umělci z celého světa. Program 
pro mládež je zaměřen na interakci studentů 
sousedních regionů, na vytvoření společného 
hudebního tělesa v rámci jazzových dílen a na 
výchovně vzdělávací pořady. 

Letos se můžete těšit na vokální super for-
maci – The Real Group ze Švédska. Příznivce 
tradičního jazzu jistě potěší saxofonový klasik 
Boris Gammer či nejlepší maďarský dixieland 
z Miscolce. Moderní jazzmani se tradičně se-
jdou v Andělu a především mladým poslucha-
čům jistě udělá radost Top Dream Company 
s Ondřejem Rumlem v Buena Vistě. Mimopl-
zeňským vystoupením pak bude kralovat Jiří 
Stivín. 

Po loňském velmi úspěšném festivalovém 
vystoupení „jazzové“ Plzeňské filharmonie 
a v  rámci hledání nových jazzových expresí, 
bude uspořádána výstava obrazů pana Jin-
dřicha Bílka s názvem Barva v tónech jazzu. 
Její vernisáž dne 20. září v  Návštěvnickém 
centru pivovaru v doprovodu Tria Ivana Aude-
se tak odstartuje podzimní jazzový maratón.

Jazz club Plzeň zahajuje svoji pravidelnou 
činnost 14. září v  Americkém centru audio 
vizuálním pozdravem králi bluesové kytary B. 
B. Kingovi. 

Celý program festivalu a jazz clubu najdete na 
www.jazzbezhranic.com
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den otevřených dveří domova harmonie

Plzeňský kraj 
p o d p o ř i l  n e j e n  
pečovatelské služby

Zleva: ředitelka Domova Harmonie Radmila Dortová, senátor za Rokycany 
Luděk Sefzig (ODS), krajský radní pro kulturu, památkovou péči a cestovní ruch 
Václav Koubík (ČSSD), krajský radní pro oblast sociální věci Miroslav Brabec 
(ČSSD), moderátor akce 

Připravená zábava pro děti:  
malování na obličej s klaunem

Velmi vděčnou atrakcí pro děti byl  
nafukovací hrad

Ve dnech 23. a 24. září 2011 proběhl v Centru 
sociálních služeb, Domově Harmonie Mirošov 
první ročník Dne otevřených dveří. Dvoudenní 
akci, která se konala pod záštitou hejtmana 
Plzeňského kraje Milana Chovance, zahájil 
člen Rady Plzeňského kraje pro oblast soci-
ální věci Mgr. Miroslav Brabec (ČSSD), který 
v úvodním slově mimo jiné ocenil práci a obě-
tavost pracovníků tohoto zařízení. „Děkuji 
paní ředitelce a personálu za všechno, co pro 
klienty domova dělají,“ uvedl radní Brabec.

Celá akce začala již v pátek 23. září, kdy do 
Domova Harmonie přijelo téměř 150 klientů 
z okolních domovů, pro které bylo připraveno 

zábavné odpoledne. Pro obyvatele z celkem 
jedenácti sociálních zařízení byla připravena 
řada soutěží a celý den probíhal zábavný pro-
gram.

V sobotu se Domov otevřel široké veřejnosti. 
Návštěvníci se tak mohli bavit u  dvou scén 
v  areálu Domova, kde vystoupily např. Big 
Band Konzervatoře Plzeň, Dětský sbor Jiřič-
ky, Folklórní soubor Sluníčko a úspěch skli-
dily také Kamélie. 
Pro děti byl při-
praven nafukova-
cí hrad, malování 
na obličej apod. 

Návštěvníci mohli ochutnat a zakoupit regio-
nální potraviny. 

Domov Harmonie v  Mirošově je pobytovým 
zařízením poskytující služby uživatelům, kteří 
se ocitli v nepříznivé situaci (způsobené zdra-
votním stavem, ztrátou soběstačnosti, osa-
mocením) a nejsou schopni svou situaci řešit 
vlastními silami ani za pomoci svého okolí 
nebo dostupnými terénními službami.

Dne 22. září 2011 schválilo Zastupitelstvo Pl-
zeňského kraje na svém jednání poskytnutí 
dotací v  rámci dvou tradičních dotačních ti-
tulů, kterými Plzeňský kraj podporuje posky-
tování pečovatelské služby na území kraje. 
V rámci „Programu podpory sociálních služeb 
v Plzeňském kraji 2011 - pečovatelská služba 
poskytovaná obcemi“ byly rozděleny 24 ob-
cím celkem 3 miliony korun, což byla částka 
o milion vyšší než v roce předcházejícím. 

V rámci programu „Podpora pro obce, které 
mají uzavřenu smlouvu s  registrovaným po-
skytovatelem sociálních služeb na zajišťová-
ní pečovatelské služby na území Plzeňského 
kraje v roce 2011“ byl mezi 13 obcí rozdělen 
1 milion korun. 

Zastupitelstvo Plzeňského kraje dále podpo-
řilo částkou 385 920 korun projekt Restau-
race Kačaba realizovaný společností MOŽ-
NOSTI TU JSOU, o.p.s. a  částkou 225 000 
korun činnosti Denního stacionáře ČLOVÍČEK 
organizace Diakonie ČCE – středisko v Plzni. 
Oba dva podpořené projekty přispějí k lepší-
mu začlenění osob se zdravotním postižením 
do okolní společnosti.
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integrOvaná dOPrava Plzeňska se rOzšíří

den železniCe
Parní lokomotiva měla u návštěvníků  

v každé stanici velký úspěch

V sobotu 17. 9. 2011 slavil Plzeňský kraj Den 
železnice. Současně se vzpomínala dvě vý-
znamná výročí, 150 let trati Plzeň – Domažlice 
– Furth im Wald a 150 let Depo kolejových vo-
zidel Plzeň (DKV). Návštěvníci se v rámci oslav 
mohli těšit na jízdy parních vlaků a doprovod-
ný program na Plzeňském hlavním nádraží.

Mezi Plzní a  Doma-
žlicemi byl vypraven 
zvláštní parní vlak, 
vedený parní lokomo-
tivou řady 475, která 
je mezi železničáři pře-
zdívaná jako „Šlech-
tična“. Při příjezdu 
do Holýšova hrála na 
peróně kapela a  vlak 
přišli pozdravit také 
zástupci města. Osla-
vy Dne železnice se 
zúčastnili i  zástupci 
objednatele regionální 
dopravy, z  Domažlic 
do Plzně se parním 
vlakem svezl náměs-
tek hejtmana Plzeň-
ského kraje pro ob-
last dopravy Jaroslav 
Bauer (ČSSD). Pro 

dobrou náladu hrála ve vlaku country kapela 
Bodlák. V Plzni na hlavním nádraží pak byla 
připravena výstava lokomotiv, v bývalém slu-
žební voze si návštěvníci mohli prohlédnout 
výstavu historie železniční dopravy pana 
Simbartla a v horní hale hlavního nádraží byla 
v provozu tři modelová kolejiště, stánek Čes-

kých drah a Plzeňského kraje. Značný zájem 
byl také o exkurzi na hlavní službu, odkud je 
řízen provoz Plzeňského nádraží. Také mož-
nost exkurze vozem Regionova na komen-
tovanou exkurzi po depu kolejových vozidel 
využila řada příznivců. Před výstavou loko-
motiv pak nikdo neodolal svezení na ručně 
poháněné drezíně. I když parní vlak odjížděl 
z Domažlic za deště, v Plzni bylo krásné slu-
nečné počasí, které přispělo k dobré náladě 
všech přítomných.

Den železnice připomíná datum 27. září 1825. 
Tehdy byl zahájen provoz s parní lokomotivou 
konstruktéra Georga Stephensona mezi měs-
ty Stockton a Darlington v Anglii. Trasa byla 
dlouhá 40 km a šlo o zcela revoluční změnu, 
jež nahrazovala koňské povozy. Postupně se 
začaly budovat tratě a přeprava zboží i ces-
tujících se přesouvala na železnici. Na našem 
území se první železnice objevila roku 1832, 
kdy byla postavena naše první koněspřežka 
mezi Lincem a Českými Budějovicemi.

V příštím roce bude rozšířen systém Integro-
vané dopravy Plzeňska (IDP) ze stávajících 
44 obcí na 196 obcí a měst Plzeňského kraje. 
Území IDP bude rozšířeno do vzdálenosti cca 
35 km od Plzně tj. včetně obcí Plasy, Rad-
nice, Mýto, Mirošov, Blovice, Přeštice, Mer-
klín, Stod, Heřmanova Huť, Plešnice, Všeruby 
a Dolní Bělé. 

Rozšíření IDP vstoupí v  platnost 1. dubna 
2012 a bude se týkat cca 330 000 obyvatel 
a 86 % občanů Plzeňského kraje denně dojíž-
dějících či vyjíždějících za studiem a prací do 
anebo z Plzně. K tomuto datu dojde k úpravě 
zón IDP. Vnitřní zóna, nově nazývaná 001 Pl-
zeň, bude platit pouze na území města Plzně. 
Obce a města Dýšina, Chrást, Kyšice, Směd-
čice, Starý Plzenec, Vejprnice a Tlučná, pa-
třící od 1. 1. 2002 do vnitřní zóny P, budou 
zařazeny stejně jako ostatní obce do nově 
stanovených zón IDP. 

Od 1. dubna 2012 budou obce a města zařa-
zeny do menších zón IDP. Tyto zóny budou 

mít jednotnou cenu předplatné-
ho jízdného. Celkové předplatné 
jízdné pak bude součtem cen 
za zóny, kterými bude cestující 
při cestách do svých cílů projíž-
dět. Je třeba cestující upozornit, 
že některé zastávky v  městech 
a  obcích mohou být hraniční. 
To znamená, že tam bude platit 
předplatné více zón. Výše před-
platného jízdného pro nově sta-
novené zóny IDP bude stanovena 
na začátku roku 2012.

Nově budou do systému IDP za-
řazeny linky zajišťující regionální 
dopravní obslužnost dalších obcí 
a měst Plzeňského kraje. 

Kompletní informace týkající se 
rozvoje IDP budou postupně 
zveřejňovány na webových strán-
kách organizátora www.poved.cz

Náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro oblast dopravy Jaroslav Bauer  
na oslavách Dne železnice
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jak se žije krajskýM záChranářůM

O  záchranářích a  řidičích sanitek záchranné 
služby se mnoho nemluví. Ale v okamžiku, kdy 
jde člověku o život, jsou to právě oni, na kte-
rých závisí, zda se lékař dostane k nemocnému 
včas. Právě na nich a posádce, kterou přepra-
vují, často závisí život kriticky nemocných lidí. 
Jak se žije zdravotnickým záchranářům a řidi-
čům sanitek z krajské záchranné služby Plzeň-
ského kraje prozradili někteří z nich.

Jak jste se dostal k záchranné službě a v čem 
je práce pro Vás zajímavou? 

Jindřich Fiala, řidič: „Po vojně jsem sháněl 
práci, zkrátka odjakživa mě bavilo řídit. Na teh-
dejší záchrance sháněli v  tu dobu řidiče, bylo 
to v  roce 1976. Řekl jsem si proč to nezkusit 
a zašel se zeptat, zda by mě přijali. A vyšlo to. 
Tehdy se jezdilo se sanitkami Š 1203. Za dobu, 
co jsem u záchranné služby, jsem řídil nespo-
čet sanitek počínaje vozy Latvia, Avia nebo Re-
nault. Práce u  záchranky má hodně do sebe. 
Jde o to být tu a pomáhat lidem, u kterých jde 
v tu chvíli o život. Tahle práce mě baví.“ 

Tato slova potvrzuje také jeho dlouholetý kole-
ga Antonín Stránský, který u záchranky pracuje 
jako řidič již několik let.

Jak vnímáte narůstající hustotu provozu na 
českých silnicích?

Jan Salát, záchranář: „Z  pozice řidiče mohu 
říci, že je to čím dál tím náročnější. Narůstá 
hustota provozu, u řidičů naopak klesá respekt 
k sanitkám a vůbec k vozidlům s právem před-
nostní jízdy. Narůstající počet výjezdů a zvýše-

ná hustota provozu klade na řidiče čím dál tím 
větší nároky,“ 

Jan vrkoč, řidič: „V  Plzni je velký nárůst do-
pravy. Přibývá mnoho uzavírek a často nejhorší 
jsou sídliště, kde nám nevhodně parkující vozi-
dla brání v průjezdu k nemocným.“

Být zaměstnán u  záchranné služby s  sebou 
obnáší jistě velké fyzické i psychické nároky. 
Jak se srovnáváte s náročností této profese?

Petr babík, řidič: „Člověk tu náročnost té-
hle práce tak nějak nevnímá. Je ale jasné, že 

všechno, s čím se setkáváme při výkonu práce, 
se nám tak uchovává v  myslích a  poté často 
přenáší i do osobního života. Mně osobně po-
máhá k zapomenutí právě sport. Věnuji se pla-
vání.“   

Jeho slova dokládá řidič Jan Vrkoč, který již 
mnoho let pracuje u  krajské záchranné služ-
by na výjezdovém stanovišti pro oblast Plzně 
severu. „Trávím volný čas na zahrádce, tam si 
člověk odpočine. Někdy je naše práce opravdu 
náročná a to jak fyzicky, tak i psychicky,“ do-
dává Jan Vrkoč.

evrOPská Unie MUsí sPOlečně bOjOvat PrOti šíření invazníCh rOstlin
Členské státy EU budou muset bojovat proti 
šíření invazních rostlin společně. Jinak nemají 
šanci na úspěch. Uvedl to během návštěvy 
Plzně poslanec Evropského parlamentu Pavel 
Poc s odkazem na problémy s bolševníkem, 
netýkavkou, křídlatkou nebo lupinou v  zá-
padočeském pohraničí. "V  průměru přibude 
v Evropě jeden nový invazní druh ročně. A to 
zdaleka nevíme o  všech zavlečených rostli-
nách s takovým potenciálem," upozornil Poc. 

Postup invaze je ale v důsledku klimatických 
změn rychlý a původní biologická rozmanitost 
se dramaticky snižuje. O rychlosti těchto dějů 
i přesném rozsahu zamoření však data zce-
la chybí, nebo jsou roztříštěná na lokálních 
úrovních. Je proto nutné efektivní sdílení dat 
i  společný postup likvidace invazních druhů 
v rámci EU. 

"Problém je, že dnes se zásahy neprovádí 
systematicky. Něco se dělá v Čechách, něco 
v  Bavorsku… ale rostlinu je třeba nejprve 
potlačit tam, kde její šíření začíná. Například 
začít na horním toku řeky, který leží v jednom 
státu, a poté jít níže do státu dalšího," uvedl 
Poc s tím, že rostliny žádné hranice neuzná-
vají. 

"V  zemích, jako je Austrálie nebo Kanada, 
které již přijaly přísná opatření, se podařilo 
dosáhnout dílčích úspěchů a počty tamních 
invazních druhů se snižují. Bohužel Evropa 
zatím reaguje příliš pomalu a  těžkopádně," 
uvedl europoslanec Poc. Potřebnou legislati-
vu, která by měla zefektivnit boj s  invazními 
rostlinami, předloží Evropská komise k  pro-
jednání Evropskému parlamentu až na pod-
zim 2012. 

Mezi nebezpečné invazní rostliny patří i  bolševník. Na 
snímku europoslanec Pavel Poc (ČSSD) při prohlídce 
území zamořeného touto rostlinou po jeho chemickém 
ošetření.

Ilustrační fotografie
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iteP- veletrh CestOvníhO rUChU 
s e  n a  P O d z i M  P ř e d s t a v í  P l z n i
již 7. rOčník nabídne MnOhO 
zMěn a nOvinek
Podzim už pomalu převzal vládu a  příznivci 
největšího Veletrhu cestovního ruchu v  Pl-
zeňském kraji vědí, že už za nedlouho se na 
tři dny otevřou brány ITEPu.

„ITEP slaví již sedmiletou tradici konání v Plzni, 
což je pro nás zavazující, aby kvalita a  pest-
rost programu splnila očekávání návštěvníků. 
Zároveň chceme širokou veřejnost přesvědčit, 
že je i  veletrhem dynamickým. Proto jsme pro 
letošní ročník nachystali mnoho změn a  novi-
nek. Věříme, že se nám podaří oslovit a přilákat 
k návštěvě jedinečné akce svého druhu i nové 
zájemce z řad široké veřejnosti,“ představuje zá-
měry krajský radní pro oblast kultury, památko-
vé péče a cestovní ruchu Václav Koubík (ČSSD).

Když se řekne ITEP - co vše si můžeme pod 
tímto názvem představit? 

Rozhodně rozmanitou nabídku pro cestova-
tele a  turisty. Na veletrhu si přijdou na své vy-
znavači všech druhů cestování a turistiky. Díky 
ITEPu můžete poznat různá místa v Plzeňském 
kraji, ale i České republice a zahraničí a získat 
o nich kompletní informace. K dispozici budou 
opět mapy, cyklomapy, nabídky pobytů, hote-
lů, ubytování, cestovní brožury a další materiály 
cestovního ruchu.

Mohou se návštěvníci těšit na tradiční, ale 
i nové zahraniční vystavovatele?

Počet vystavovatelů na ITEPu se každoročně 
zvyšuje a nabídka je stále atraktivnější. Vyznava-
če zimních sportů jistě zaujme ucelená nabídka 
pobytů francouzského vystavovatele Franche-
Comté Tourism. Nezklameme ani příznivce slo-

venského dopoledne, kteří do Plzně přivezou 
ochutnat kulinářské speciality a  představí ty-
pické lidové umění – gajgy a  fujary. Ochutná-
vat nejen gastronomické, ale i  hudební lidové 
kousky mohou návštěvníci v  rámci bavorského 
odpoledne. Bavorští sousedé přivezou na ITEP 
ochutnávky piv Dampfbierbraurerei, tradičních 
bavorských klobásek nebo preclíků.   Letošní 
novinkou bude vystavovatelé až z daleké Indie. 
Kromě zlatavého plzeňského moku se bude 
tedy ochutnávat pravý indický čaj. 

Kde v  programu veletrhu ITEP zaznamená 
návštěvník největší změnu?

Zcela nově je na programu nabídka  seminá-
řů a workshopů, na které je vstup samozřejmě 
zdarma. Přednášet budou odborníci na různá 
témata. Dozvíte se vše o marketingu a reklamě 
v cestovním ruchu, propagaci některých regio-
nů, spolupráci regionálních organizací, vzdělá-
vání v oboru CR apod. Seznam všech předná-
šek včetně časových údajů naleznou zájemci na 
www.turisturaj.cz.  

Považujete ITEP za veletrh pro celou rodinu? 
Najdou si zde svoji zábavu i děti?

To zcela nepochybně. Na své si přijdou jak do-
spělí návštěvníci, tak děti. Po celou dobu budou 
probíhat degustace produktů Plzeňského Pra-
zdroje a.s., ochutnávky regionálních potravin 
a kulinářských specialit z ostatních koutů Čech 
i zahraničí. Děti nadchnou ukázky tradičních li-
dových řemesel, modelová železnice a  ukázky 
funkčních aut a  bagrů. Pro nejmenší je připra-
veno malování na obličej a prezentace plzeňské 
ZOO. Zahrají dudáci, jazzmani, vystoupí mažo-
retky atd. Doprovodný program doplní i karika-
turista či vizážistka.

Kdy a kde se brány ITEPu v Plzni otevřou?

Již 7. ročník veletrhu se uskuteční v obvyklém 
termínu, tedy od čtvrtka 20. října do soboty 22. 
října. Zcela nově a  se záměrem nabídnout pro 
naše návštěvníky lepší dopravní dostupnost, 
pohodové parkování a  kompaktní vystavova-
telskou plochu se ITEP letos představí v  nové 
hale TJ Lokomotiva v Plzni Úslavské ulici. Hala 
nabízí také bezbariérový vstup, což umožňuje 
návštěvu také našim zdravotně znevýhodněným 
spoluobčanům.

Tradice vstupného zdarma platí i pro letošní 
rok?

Vstup na veletrh včetně všech doprovodných 
programů je zcela zdarma. Naopak každý ná-
vštěvník se může těšit na praktický dárek. Čtvr-
teční slavnostní zahájení pod záštitou ministra 
pro místní rozvoj Kamila Jankovského prove-
deme společně s hejtmanem Plzeňského kraje 
Milanem Chovancem.   Díky stále se zvyšující 
úrovni veletrhu a také přesunu místa očekáváme 
na letošním 7. ročníku rekordní návštěvnost. 

Václav Koubík (ČSSD), 
člen Rady Plzeňského 
kraje pro oblasti kultura, 
památková péče a ces-
tovní ruch.
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Jsem velice rád, že se Ministerstvo financí 
České republiky začalo zabývat novelou roz-
počtového určení daní, jejíž snahou je posí-
lení obcí s nejnižšími příjmy na obyvatele. Pl-
zeňský kraj se snaží obcím pomáhat různými 
dotacemi jako např. Programem stabilizace 
a  obnova venkova či financováním různých 
havarijních stavů (oprava škol, obecních úřa-
dů, veřejných komunikací). Naše prostředky 
jsou však omezené a bohužel nemůžeme vy-
hovět všem. Proto budu velice rád, budou–li 
mít obce více finančních prostředků na pro-
voz škol, obecních budov, výstavbu kanaliza-
cí, vodovodů apod. 
Vláda však chce nahradit současné nesys-
témové přerozdělování jiným nesystémo-
vým přerozdělováním. Tedy snížit finanční 
prostředky čtyřem největším městům České 
republiky a  tyto peníze dát menším obcím, 
což pokládám za nešťastné řešení tohoto 
problému. Plzeň by tak měla dle plánů minis-
terstva od roku 2013 ze svého rozpočtu přijít 
o  0,9 miliardy korun. Je třeba brát v  potaz, 
že i město Plzeň zastává nezastupitelnou roli 
v regionu, žije v něm největší počet obyvatel, 

studuje nejvíce studentů, denně do něj dojíž-
dějí občané z celého kraje za prací a kulturou, 
z  čehož vyplývají zvýšené finanční náklady 
přinejmenším na dopravní obslužnost a bez-
pečnost. Jak jistě všichni víme, bude Plzeň 
spolu s belgickým městem Mons Evropským 
hlavním městem kultury 2015. Pokud má Pl-
zeň důstojně reprezentovat Českou repub-
liku, bude také potřebovat nemalé finanční 
prostředky. Projekt Evropské hlavní město 
kultury 2015 je příležitostí nejen pro Plzeň, ale 
i pro celý Plzeňský kraj. 
Působením současné vlády již náš region 
utrpěl nemalé finanční ztráty (cca 450 milio-
nů korun) a to důsledkem přenášení finanční 
zátěže ze státu na kraje a obce. Vláda by měla 
začít šetřit na veřejných zakázkách, lépe čer-
pat evropské dotace, zamezit kauzám typu 
ProMoPro a opravdu bojovat s korupcí.

Ivo Grüner (ČSSD)
náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro 

oblasti regionální rozvoj,  
fondy EU a informatika

I v tomto roce Plzeňský kraj podpoří činnost všech Místních akčních skupin (MAS) a to částkou 1,8 milionu korun. „Cílem poskytnutí dotací je 
podpořit rozvoj a společenský život ve venkovských oblastech Plzeňského kraje, zajistit fungování a rozvoj jednotlivých MAS a podpořit vznik 
jejich vlastních grantových programů zaměřených na podporu drobných akcí,“ dodává náměstek hejtmana Ivo Grüner. 
Podpora činnosti MAS ze strany Plzeňského kraje vzešla z dlouhodobé spolupráce zástupců MAS s působností na území Plzeňského kraje 
s Odborem regionálního rozvoje KÚPK, Spolkem pro obnovu venkova Plzeňského kraje a z jednání MAS s náměstkem hejtmana Ivo Grünerem.

Od 8. do 11. září 2011 se v chorvatském Gu-
dovci konal mezinárodní zemědělský veletrh, 
kterého se zúčastnili i  zástupci Plzeňského 
kraje – náměstek hejtmana pro oblasti re-
gionální rozvoj, fondy EU a  informatiku Ivo 
Grüner a radní pro životní prostředí a země-
dělství Petr Smutný (oba ČSSD). Plzeňský 
kraj měl možnost prezentace na stánku hned 
vedle hostitelské župy. Náš stánek si získal 
oblibu účastníků veletrhu hlavně díky při-
praveným ochutnávkám typických produktů 
z  Plzeňského kraje a  vystavenou chodskou 
a kolovečskou keramikou. Návštěvníci mohli 
ochutnat plzeňské pivo, uzeniny z firmy Ma-
soWest a věhlasné krchlebské koláče. 
Náš stánek navštívil mimo jiné chorvatský 
prezident Ivo Josipovič, kterému byl předán 
dar z  Plzeňského kraje (chodská keramika 

a regionální potravina našeho kraje), a před-
sedkyně vlády Chorvatska Jadranka Kosar. 
Několik minut svého drahocenného času vě-
noval stánku Plzeňského kraje i župan Bjelo-
varsko-Bilogorské župy Miroslav Čačija, kte-
rý se s představiteli našeho kraje domluvil na 
další spolupráci obou regionů v mnoha oblas-
tech (hospodářství, kultura, IT a další). 
Velký zájem o  spolupráci projevila i  česká 
menšina žijící v  nedalekém městě Daruvar. 
Zde byla domluvena další spolupráce v  ob-
lasti školství s ředitelkou české školy a před-
sedkyní Svazu Čechů v Chorvatsku paní Leo-
norou Janotovou. 
Doufáme, že se zástupci našeho partner-
ského regionu zúčastní turistického veletrhu 
ITEP, který se koná příští měsíc v Plzni.

r e G i o N á l N í  r o z v o j  /  f o N d y  e u  a   i N f o r m at i k a

Náměstek hejtmana Ivo Grüner a chorvatský prezident 
Ivo Josipovič (vlevo)

Současný systém rozpočtového určení daní u vybraných obcí a návrh systému RUD předložený Ministerstvem financí ČR

ivo grüner: konečně více peněz pro obce, ne však na úkor Plzně

Kraj opět podpoří Místní aKční sKupiny

Plzeňský kraj na zemědělském veletrhu v partnerské bjelovarsko-bilogosrké župě
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Chtěli bychom vás na stránkách měsíč-
níku Plzeňský kraj postupně seznamovat 
se středními školami, jejich tradicí, obsa-
hem vzdělávání, zajímavostmi a  úspěchy. 
V říjnovém čísle vám představíme Střední 
školu, Rokycany, Jeřabinová 96/III. Položi-
li jsme několik otázek jejímu řediteli Mgr. 
Václavu Vildovi.

veřejnost nejvíc zajímá, v jakých oborech se 
mohou žáci u nás vzdělávat. co v současné 
době nabízíte?

Poskytujeme komplexní přípravu ve 
středním vzdělání s  výučním listem 
a středním vzdělání s maturitní zkouš-
kou. Pro absolventy tříletých oborů 
vzdělání nabízíme dvouleté (denní) 
a  tříleté (při zaměstnání) nástavbové 
studium ukončené maturitní zkouš-
kou. Organizačně je škola rozdělena 
podle nabízených oborů vzdělání na 
dva autonomní směry: směr strojí-
renský a  směr služeb. Zájemci mají 
možnost získat vyčerpávající infor-
mace na našich webových stránkách 
www.skola-rokycany.cz. Pokud by 
žák měl zájem ukončit studium ma-
turitou – přihlásí se na obor Mechanik 
seřizovač, Gastronomie či Obchodník 
podnikatel. Výuční list žáci obdrží po 
úspěšném studiu oborů Zámečník, 
Automechanik a Obráběč kovů, popř. 
Prodavač a Kuchař-číšník. Ještě nabí-
zíme denní formu dvouletého nástavbového 
studia Podnikání a Provozní technika.  

Jak byste zhodnotil podmínky výuky na vaší 
škole?

Teoretické vyučování probíhá v budově školy. 

Pokračujeme v  trendu výuku co nejvíce při-
blížit žákům. Využívání výukových programů, 
internetu, didaktických pomůcek, to je pro-
středek, jak vyvolat u žáka zájem o předmět či 
obor. Na teoretickém vyučování je deset mul-
timediálních učeben včetně učeben výpočet-
ní techniky. Odborný výcvik je uskutečňován 
pod vedením zkušených a  plně kvalifikova-
ných učitelů odborného výcviku na praco-
vištích školy. Tato pracoviště se nacházejí 
ve dvou budovách dílen v areálu školy. Je již 
letitou a osvědčenou praxí v odborném výcvi-

ku, že část žáků tříletých a čtyřletých oborů 
vzdělání pracuje v  rámci odborného výcviku 
na smluvních pracovištích. Žáci tak mají mož-
nost poznat vlastní výrobu, režim i atmosféru 
profesionálních provozoven. Všichni úspěšní 
žáci, kteří ukončili ve školním roce 2010/2011 

studium na naší škole, obdrželi europass 
k osvědčení v českém i anglickém jazyce.

co kromě výuky můžete žákům nabídnout?

Nabízíme deset zájmových kroužků, například 
jazykové či sportovně zaměřené. V areálu se 
nachází Fitness centrum pro žáky a Skatebo-
ardový areál. 

Čím byste se chtěl pochlubit?

Jsou to výsledky práce žáků, které je možně 
porovnávat účastí na školních, krajských, ale 

i  celostátních soutěžích odborných 
dovedností – např. Automechanik 
Junior, mezinárodní soutěž svářečů 
Zlatý pohár LINDE, celostátní soutě-
že oboru Gastro, Prodavač a další. Za 
úspěchy v minulém školním roce jsme 
za velmi dobré výsledky žáků v soutě-
žích v odborných dovednostech obdr-
želi ocenění OŠMS KÚPK. 

Jaké máte plány do budoucna?

Naše škola je zapojena do mnoha 
projektů. Některé jsou zaměřené na 
vzdělávání, cílem některých je zlepše-
ní materiálních podmínek školy např. 
zateplení budovy dílen. V  současné 
době připravujeme projekt Novostav-
ba multifunkčního centra pro odbor-
né, praktické, jazykové, IT vzdělávání 
a  sport v  bývalém autoparku. Chtěl 
bych pozvat rodiče i žáky 8. a 9. tříd 

základních škol nejen z Rokycan, ale i z jiných 
částí regionu na naše prezentační akce. Byli 
bychom rádi, kdybychom pro další školní rok 
získali co největší počet žáků. Přijďte, těšíme 
se na vás.

V  posledních letech byl velkým problémem 
neustále klesající zájem žáků základních škol 
o studium na technicky orientovaných středních 
odborných školách. Plzeňský kraj se rozhodl ne-
příznivý trend změnit. Výsledkem bylo vyhlášení 
dotačního programu, zvaného Motiva-
ce pro technické vzdělávání mládeže 
Plzeňského kraje poprvé v  roce 2009. 
O tom, že byl program úspěšný, svědčí 
fakt, že Rada Plzeňského kraje na svém 
zasedání 15. 9. 2011 schválila další po-
kračování pro rok 2011.

S úspěchem se setkala i další akce, kte-
rou poprvé vyhlásila bývalá hejtmanka 
Plzeňského kraje doc. MUDr. Milada 
Emmerová, CSc. v  roce 2010. Pro její 
název bylo použito známé české úslo-
ví Řemeslo má zlaté dno. Vyhlašování 
této soutěže se stává tradicí. RPK to-
tiž schválila její financování z  rozpočtu 
Plzeňského kraje na rok 2012. O  tom, 
že řešení situace ohledně technických 
oborů se stalo prioritou, svědčí i  akti-

vity sociálních partnerů, zejména hospodářské 
komory a  úřadů práce. Nesmíme zapomenout 
ani na řadu firem, které se snaží svojí prezen-
tací vzbudit zájem žáků základních škol i  jejich 
rodičů. Právě uvedené instituce pořádají již 9. 

ročník prezentace středních škol a  zaměstna-
vatelů v regionu zvané Akademie řemesel 2011. 
Šňůra těchto akcí začíná 11. října 2011 v Roky-
canech, 20. 10. 2011 vás čeká akce v Domažli-

cích pod názvem Od vzdělání k zaměstnání, 
následuje Veletrh perspektivy řemesel 3. 
11. 2011 ve Stodě, 8. 11. 2011 se může-
te podívat do Tachova na akci Kam na 
školu, Kam do učení, Kam za vzděláním, 
o den později bude připravena Akademie 
řemesel v Klatovech, a přímo v Plzni bude 
upřesněno konání Perspektivy technic-
kých oborů ve 3. tisíciletí.

„Všemi uvedenými aktivitami se podaři-
lo zlepšit situaci v  náboru žáků základ-
ních škol do technických oborů. Věřím, 
že tomu tak bude i  pro další školní rok 
2012/2013. Chtěl bych všem, kteří se 
o zlepšení situace jakýmkoliv způsobem 
zasloužili, poděkovat,“ řekl pan Jiří Stru-
ček (ČSSD), náměstek hejtmana pro ob-
lasti školství, mládež a sport.

v z d ě l áv á N í

Studenti Střední školy, Rokycany, Jeřabinová 96/III

Představujeme vám střední školu,  
rokycany, jeřabinová 96/ii i

Plzeňský kraj podporuje technické vzdělávání

Projekt Střední školy Kralovice v rámci programu Motivace pro technické 
vzdělávání mládeže Plzeňského kraje v roce 2011
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Již po sedmé se konala v  Horšovském Týně 
soutěž ve vazbě a aranžování suchých a čerst-
vých květin s názvem Chodské kvítí. Soutěž se 
uskutečnila 21. září a  jejím hlavním organizáto-
rem byla Základní škola a Odborná škola Hor-
šovský Týn.
Do připraveného sálu zavítali žáci čtyř odbor-
ných škol z Plzeňského a Středočeského kraje -      
SOU Toužim, SŠ FOTOFITV o.p.s. odloučené 
pracoviště Kanina, ZŠ a OŠ Horšovský Týn a OU 
Kunice. Žáci si vybírali ze třech názvů, které je 
měly inspirovat k tvorbě: Co nám daly zahrady, 
pole a sady, svážeme pěkně dohromady. Zazpí-
vej si písničku, uvij pěknou voničku pro ženicha 
a nevěstu na novou životní cestu. Světýlka, víly, 
Hejkal, vodník - strašidelnej chodník (aranžmá 
od vody, z lesa a strání).
Plnění těchto soutěžních úkolů bylo velmi nároč-
né nejen časově, ale bylo třeba skutečné zruč-
nosti, představivosti a trpělivosti.
Výsledné práce byly doslova mistrovskými díly 
a porota měla těžké rozhodování, nakonec žád-
né družstvo neodešlo bez ceny. 
Soutěž jako Chodské kvítí je prospěšná pro 
rozvoj praktických dovedností žáků odborných 
škol, posílení jejich sebevědomí a setkávání se 
s žáky jiných škol i krajů. 

Podle zákona o ochraně přírody a krajiny má 
každý právo na volný průchod přes pozemky, 
které vlastní či má v nájmu stát, obec nebo 
jiná právnická osoba. Právo volného prů-
chodu však není stanoveno pro zastavěné či 
stavební pozemky, dvory, zahrady, sady, vini-
ce, chmelnice a pozemky, které jsou určeny 
faremním chovům zvířat. V  době, kdy může 
dojít k poškození porostů nebo půdy a v době 
pastvy dobytka jsou z práva volného průcho-
du vyloučeny i orné pozemky, louky a pastvi-
ny (dnes již označené za trvalé travní porosty). 
Volným průchodem přes pozemky nesmí být 
způsobena škoda na majetku či zdraví jiných 
osob a nesmí být zasaženo do práv na ochra-
nu osobnosti a sousedských práv. Pokud se 
vlastník nebo nájemce pozemku, pro který 
platí právo volného průchodu, rozhodne tento 
pozemek oplotit, musí přes něj na vhodném 
místě zajistit volný průchod. 
V některých případech může orgán ochrany 
přírody po projednání s  dotčenými obcemi 
omezit nebo zakázat přístup veřejnosti do ur-
čitých území. Jedná se o případy, kdy hrozí 
poškozování území, zejména z  důvodu jeho 
nadměrné návštěvnosti, v národních parcích, 
národních přírodních rezervacích, národních 
přírodních památkách a  v  první zóně chrá-
něných krajinných oblastí nebo pokud hrozí 

poškození jeskyně. Takovéto omezení nebo 
zákaz musí orgán ochrany přírody řádně vy-
značit na přístupových cestách a v terénu.
Co se týká vstupu do lesa, je každému vý-
slovně stanoveno právo vstupovat do něj. 
Každý, kdo do lesa vstoupí, však musí do-
držovat určitá zákonem stanovená omezení. 
Do lesa každý vstupuje na vlastní nebezpečí 
a může zde sbírat lesní plody a suchou ležící 
klest pro svou vlastní potřebu, les však nesmí 
poškozovat, narušovat jeho prostředí a záro-
veň musí dbát pokynů vlastníka nebo nájemce 
lesa a jeho zaměstnanců. Jiný režim vstupo-
vání do lesa může platit ve zvláště chráně-
ných územích a vojenských lesích nebo může 
být omezen orgánem státní správy lesů nebo 
nařízením obce z důvodu ochrany lesa nebo 
v zájmu zdraví a bezpečnosti občanů. 
S  návštěvou lesa je spojena řada dalších 
zákazů, zejména zákaz rušit klid a  ticho, tě-
žit stromy a keře nebo je poškozovat, sbírat 
semena lesních dřevin, jezdit motorovými 
vozidly, vstupovat do míst oplocených nebo 
označených zákazem vstupu, vstupovat do 
porostů, kde se provádí těžba dříví, mimo 
lesní cesty a vyznačené trasy jezdit na kole, 
na koni, na lyžích nebo na saních, zákaz kou-
řit, rozdělávat ohně a tábořit mimo vyhrazená 
místa, odhazovat odpadky, apod. Pokud ně-

kdo poruší některý z  těchto zákazů, dopustí 
se přestupku a může mu uložena pokuta do 
výše 5 tisíc korun, u některých skutků až do 
výše 15 tisíc korun. Vlastník nebo nájemce 
lesa není těmito zákazy omezen a může z je-
jich zákazu udělit výjimku. I  na něj se však 
vztahují určitá omezení, zejména zákaz zne-
čišťování lesa odpady a odpadky a narušová-
ní vodního režimu lesa.

ChOdské kvítí 
insPirUje žáky  
OdbOrnýCh škOl

v z d ě l áv á N í

Mgr. Sylva Frantová, právník odboru životního prostředí

j a k  j e  t O  s  P ř í s t U P e M 
dO vOlné krajiny a lesa?

O k é n k O  
P r á v n í k a  
krajskéhO  
Ú ř a d U 
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„...včerejšího dne se v Plané kolem 11:30 na 
82letou ženu obrátil muž s tím, že je pracov-
níkem odboru sociální péče a že jde seniorce 
vyplatit v  rámci bonusové akce sociální dáv-
ky...důvěřivá seniorka této historce uvěřila... 
po odchodu muže zjistila, že jí chybí dvě ti-
sícikorunové bankovky...“, „...návštěvnice ji 
(79letou seniorku – pozn. autora) požádala 
o tužku...v zápětí ji požádala o sklenici vody. 
Když se ale majitelka bytu vracela s nápojem 
zpět, uviděla, jak jí žena prohledává kabelku. 
Ta pak z bytu rychle utekla a s sebou odnesla 
i šperky za bezmála 13 tisíc korun a finanční 
hotovost devět set korun...“, „...pod záminkou 
vrácení mimořádného doplatku důchodu...
důvěřivé seniorce... záměrně přinesl bankov-
ku v hodnotě 5 tisíc korun a ženu požádal, aby 
mu částku ve výši 3 tisíce korun vrátila... dů-
věřivá seniorka ze svých úspor požadovanou 
částku vyndala...pachatel se v  nestřeženém 
okamžiku zmocnil zbytku naspořených peněz 
ve výši 131 tisíc korun a odešel...“

To je jen několik konkrétních případů z poli-
cejních statistik kriminalistů Plzeňského kraj-
ského policejního ředitelství. Jedná se o zce-
la jednoznačný doklad toho, že pachatelé 
se v poslední době stále častěji zaměřují na 

seniory, kteří se pak, zejména díky své důvě-
řivosti, stávají jejich snadnými oběťmi. Když 
k této skutečnosti přidáme fakt, že narůstající 
věk s sebou většinou přináší i zdravotní kom-

plikace a tím i větší riziko například v dopravě, 
je nasnadě, že věnujeme v rámci projektu Pl-
zeňský kraj – bezpečný kraj zvýšenou pozor-
nost také právě našim seniorům.
Ve spolupráci s  policisty preventivně infor-
mačních skupin Krajského ředitelství policie 
připravujeme společný projekt, jehož cílem 
je jednak šíření osvěty mezi našimi seniory 
a  současně, v  podobě různých reflexních či 
zabezpečovacích prvků, rovněž zvýšení jejich 
bezpečnosti. V rámci připravovaných setkání 
budou senioři mimo jiné informováni o  tom, 
jak v případě, že se s nějakým, například sho-
ra uvedeným, jednáním setkají, postupovat. 
Projekt Bezpečí pro seniory bude realizován 
za využití finančních prostředků získaných za 
tímto účelem z Ministerstva vnitra ČR.

Zdeněk Weber
Koordinátor projektu  

Plzeňský kraj – bezpečný kraj

Sociální sítě jako takové nejsou výdobytkem 
moderní internetové doby. Všichni máme své 
kamarády, příbuzné, známé, kolegy z práce, 
se kterými udržujeme pravidelný kontakt – se-
tkáními, telefonáty, dopisy či e-maily. Jak ale 
fungují internetové sociální sítě? 
Aby je člověk mohl využívat naplno, musí si na 
jedné nebo více z nich (v ČR jsou v součas-
nosti nejoblíbenější Facebook a Lidé) založit 
tzv. profil. Častým pravidlem je, že při jeho 
zakládání musíte vyplnit alespoň své jméno, 
datum narození, e-mailovou adresu a pohla-
ví. Dále můžete vyplnit údaje o  svém vzdě-
lání, profesi, zájmech, oblíbených hudebních 
skupinách apod., ale také své kontaktní údaje 
včetně adresy domů a  telefonního čísla. Na 
svůj profil také můžete nahrát (sdílet) své fot-
ky, videa, nebo třeba komentáře k aktuálnímu 
dění ve světě. Po založení profilu pak máte 

možnost začít hledat své kamarády a známé, 
nebo čekat, až si oni najdou vás. Kromě dvou 
výše zmíněných sítí si můžete profil regis-
trovat např. i na Twitteru, MySpace, Badoo, 
Bebo, či na nováčkovi od společnosti Google 
– Google+. 
Jako většina věcí mají i sociální sítě své klady 
a zápory. Mezi klady můžeme zařadit využívá-
ní služeb zdarma (platíte pouze připojení k in-
ternetu), pravidelný kontakt s vašimi blízkými, 
kteří bydlí ve vzdáleném místě, možnost najít 
staré kamarády z  dětství a  téměř okamžitá 
zpětná vazba vašich přátel. 
Mezi zápory patří čím dál častější zasílání 
podvržených zpráv (spamů), ale především 
pracnost zabezpečení soukromí, kvůli které 
mohou méně zkušení uživatelé sdělit světu 
více, než by chtěli. 
Především nezkušenost s tímto typem komu-

nikace a naivita některých uživatelů pak může 
vést ke krádežím citlivých osobních údajů či 
kybergroomingu. Nebylo by ale správné kvůli 
tomuto sociální sítě zatracovat – chyba není 
na jejich straně, prozradí na vás pouze to, co 
vy prozradíte jim. 
Pokud chcete své děti naučit zodpovědně 
pracovat se sociálními sítěmi, můžete využít 
Rodičovského desatera (dostupné z http://
www.bezpecnykraj.cz/infomaterialy-pro-
jektu-ebezpecnost.aspx) a  článku „Mé dítě 
má profil na Facebooku. Jak to vlastně vy-
padá?“, který najdete na webu http://www.
bezpecnykraj.cz/ebezpecnost/caste-dotazy/
chap_7044/caste-dotazy-1.aspx. 

Mgr. Nina Moravcová
Pedagogicko-psychologická  

poradna Klatovy a projekt Kápézet

V červenci si Plzeňský kraj nechal zpracovat 
průzkum od společnosti STEM, ve kterém se 
mimo jiné zajímal o pohled občanů kraje na 
zajištění bezpečnosti v jejich regionu či na to, 
zda je podle jejich názoru projekt Plzeňský 
kraj – bezpečný kraj správnou cestou. Ukáza-
lo se, že většina občanů kraje považuje myš-
lenku tohoto projektu za správnou.

„Považujete Vy osobně projekt Plzeňský 
kraj – bezpečný kraj za správnou cestu 
k zvýšení bezpečnosti v kraji?“ 
(podle okresu)

kraj spustí projekt bezpečí pro seniory

sOCiální sítě – dobrý sluha, zlý pán

P r ů z k u m  s p o l e č n o s t i  s t e M

B e z P e č N ý  k r a j
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Přesně před tři sta 
lety v  roce 1711 
byl položen zá-
kladní kámen pro 
postavení budou-
cího poutního mís-
ta cisterciáckého 
kláštera v  Plasí – 
v  Mariánské Týnici 
u  Kralovic, v  sou-
časném sídle Muzea 
a  galerie Severního 
Plzeňska. Auto-
rem projektu byl 

významný architekt Jan Blažej Santini. Jeho 
zamýšlenou podobu může návštěvník vidět 
na dobovém historickém zobrazení z  konce 
18. století. Poutní místo tvoří podle Santiniho 
kostel Zvěstování Panny Marie na půdorysu 
řeckého kříže, k němuž přiléhá jednopatrová 
budova probošství a na západní a východní 
straně ambit. Bohužel plán zůstal nerealizo-
ván, východní ambit nikdy postaven nebyl.

„Alespoň částečné naplnění architek-
tovy představy by mohlo dojít v  ná-
sledujících měsících, a  to dostavbou  
kaple, která měla být součástí  
východního ambitu. Tento plán schvá-
lila v  dubnu letošního roku Rada  
Plzeňského kraje s tím, že akce ve výši 
cca čtyř milionů Kč bude financována 
z prostředků Plzeňského kraje,“ řekl radní 
Plzeňského kraje pro oblast kultury, památek 
a cestovního ruchu Václav Koubík (ČSSD). 

V letošním roce se muzeum může pochlubit 
i otevřením nové expozice, která byla dokon-
čena v  dubnu 2011. „Financování expozice 

bylo podpořeno 92,5 % způsobilých výdajů 
z celkové částky 9,9 milionu Kč z prostředků 
Regionálního operačního programu. Zbytek, 
tj. 735 tis. korun uhradilo muzeum, které tyto 
prostředky získalo od svého zřizovatele, tj. 
Plzeňského kraje. Stejnou částku pak poskytl 
v souladu s pravidly i stát,“ vypočítává radní 
Václav Koubík.

Nová expozice byla slavnostně otevřena 29. 
4. 2011 za přítomnosti zástupců Plzeňského 
kraje, Krajského úřadu, Regionální rady regi-
onu soudržnosti Jihozápad, zástupců tisku 
a četných hostů. 

Expozice má tři části – v  prvním sále čeká 
návštěvníky replika raně středověkého obydlí 
a ukázky archeologických nálezů. Na ně na-

vazují prostory věnované kultuře a vzdělávání 
v minulosti. Selskou branou je možné vstou-
pit do národopisné části věnované tradičním 
lidovým a církevním zvykům, ukázkám inte-
riéru selské jizby, komory, stodoly a  rovněž 
interiéru kovárny. Expozice měst, řemesel 
a obchodu nabízí procházku městskou ulicí 
s  výklady zámečníka, fotografa nebo kolo-
niálu. Zastavit se je možné též v  dobovém 
hostinci nebo nahlédnout do dílny krejčího, 
tkalce nebo ševce. Návštěvník expozice 
může využít nejmodernější techniku, historic-
ké fotografie si může prohlížet na dotykových 
displejích, jsou připraveny též auditoprůvod-
ci, kteří hovoří nejen česky, ale též anglicky, 
německy a  francouzsky. Celá expozice se 
tudíž může právem řadit k  nejmodernějším 
v celém regionu.

Další seminář, tentokrát na téma záchrany 
památek uspořádal 19. září pro starosty Ta-
chovska i představitele občanských sdružení 
poslanec Václav Votava (ČSSD). Seminář se 
konal v prostorách svojšínského zámku, který 
si účastníci před samotným zahájením mohli 
v doprovodu starosty Karla Petráně prohléd-
nout. Zdejší zámek je sám o sobě příkladem 
památky, kterou se systematickou a vytrvalou 
prací, nadšením starosty a  dalších občanů 
daří postupně rekonstruovat a přivádět k živo-
tu, přestože je v majetku obce s nicotným roz-
počtem. Hlavním hostem semináře byla ná-
městkyně ministra kultury Anna Matoušková.

„Seminář svým způsobem navazuje na 
předchozí seminář o  cestovním ruchu, 
protože památky jsou jedna z věcí, které 
do našeho hospodářsky slabého okresu 
mohou přivést turisty. A myslím si, bo-
hužel, že vůči památkám máme velký 
dluh,“ uvedl poslanec Votava.

„Tachovsko a  příhraniční oblasti vzhledem 
historickým souvislostem stále vnímáme 
jako problémové,“ souhlasila Matoušková.  
„Díky poválečnému vysídlení a  dosídlení tu 
lidé ztratili vztah ke krajině a památkám, což 

se projevilo v péči o ně. Nyní se ale situace 
mění. Pro ministerstvo kultury jsou stěžej-
ními parametry města a  obce, ale vnímáme 
i rozmach neziskových občanských sdružení. 
Uvědomujeme si jejich význam a chceme se 
jim věnovat.“ 

Anna Matoušková se v regionu dobře orien-
tuje a uvedla řadu příkladů práce občanských 

sdružení. Její slova potvrdily i následující pre-
zentace obcí a  občanských sdružení. Velmi 
aktivně si už léta vede MAS Český Západ. 
Prezentovalo se zde například zatím málo 
známé sdružení Dubec sobě, které v  obci 
se třiceti dvěma obyvateli dokázalo úspěšně 
rozjet opravu dominanty obce kostela Arch-
anděla Michaela.

dostavba kaple a nová expozice v Mariánské týnici

Poslanec václav votava uspořádal seminář na podporu záchrany památek      

Václav Koubík (ČSSD)

Návštěvníci semináře na svojšínském zámku

Dostavba kaple cisterciáckého kláštera
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Zdeněk Štybar se s  námi podělil o  své plá-
ny do budoucna, nejen co se týče nadchá-
zejícího mistrovství světa, ale také ohledně 
podstatné změny, kterou plánuje po skončení 
současné smlouvy jako cyklokrosař.   

Jak u Vás probíhaly přípravy na začátek cyk-
lokrosové sezóny, kterou jste zahájil velmi 
úspěšně vítězstvím ve Stříbře?

Vše probíhalo podle plánu. Měl jsem velice 
náročnou letní sezónu, ale doufám, že mi to 
prospěje i v rámci cyklokrosu. 

Ve Stříbře se muselo jet skvěle, při takové at-
mosféře… 

Před startem jsem byl poměrně nervózní, ale 
fanoušci byli skvělí, průjezdem stadionu jsem 
měl husí kůži. 

A potom v Badenu další úspěch. Dají se tyto 
dva závod srovnat?

Baden jsem bral spíše jako trénink, museli 
jsme cestovat mezi závody, což nebylo ide-
ální. Měl jsem radost, že vstup do sezóny se 
vydařil. 

Je pravda, že se plánujete naplno věnovat sil-
nici namísto cyklokrosu? Proč?

Mám to v plánu a stojím si za tím, i když je 
dost odpůrců. V roce 2013 mi končí smlouva 
s Quick-Stepem a to bude také sezóna, kdy 
se definitivně rozhodnu, co dál v kariéře. Můj 
sen jsou jarní klasiky, na které se chci sou-
středit.

Jak se liší cyklokrosová a silniční technika?

Technika je úplně jiná. Na silnici jedete ve 
vyšších rychlostech, určitě spousta lidí zare-
gistrovalo, že se začíná útočit i ze sjezdu, kde 
potřebujete vynikající techniku.

Jaké jsou Vaše ambice na mistrovství světa 
a jak hodnotíte své šance? 

Rád bych znovu obhájil titul, ale bude to veli-

ce náročné. Šance tu určitě jsou, ale mistrov-
ství světa je až v lednu, takže se to nedá říct 
už nyní.

Co byste vzkázal začínajícím mladým cyklis-
tům, pro které jste vzorem?

Aby na sobě pracovali a nenechali se odradit 
neúspěchem.

Kapitán plzeňských indiánů Martin Straka by 
dle našich informací ocenil, kdyby jeho spolu-
hráč Radek Duda přestal řvát jak v kabině, tak 
na ledu. Údajně dokonce Straka navrhl, aby 
Duda nastupoval s  lepicí páskou na ústech, 
v opačném případě prý budou plzeňští hoke-
jisté muset hrát se špunty v uších. 

Poněkud vážněji se v  kabině hovoří o  oče-
kávaném příchodu Jiřího Dopity, který zatím 
hraje v  Olomouci. Po plánovaném odchodu 
plzeňského Jaroslava Hlinky do švédské ligy 

by ale Dopita mohl plzeňské řady posílit. Mar-
tin Straka věří, že Dopita se již na plzeňský led 
těší, stejně jako plzeňští fanoušci na něj.

Dle dostupných informací má Jaroslav Hlin-
ka odehrát ve službách HC Plzeň 1929 prv-
ních 12 zápasů a  na konci října odcestovat 
do švédského Linköpingu. Mistr světa z roku 
2001 indiánům bezesporu v  úvodu sezóny 
velmi pomohl a patří mu za to od všech pl-
zeňských fanoušků a celého týmu velký dík.

zdeněk štybar slaví jeden úspěch za druhým

Zdeněk Štybar v čele „dětského pelotonu“

Plzeňský kraj a sCienCe Center teChMania POdPOrUjí vědU hrOU

„drby“ z kabiny hC Plzeň 1929

Plzeňský kraj, město Plzeň a science center 
Techmania se staly partnery v originálním ce-
loevropském projektu PLACES. Právě tento 
projekt, nad nímž přijal záštitu hejtman Milan 
Chovanec, do tří let vytvoří plán na to, jak hra-
vou a  interaktivní formou zaujmout pro vědu 
i  ty instituce, od nichž se zpravidla více než 
hravost a  zábavnost očekává jednosměrné 
předávání vědeckých teorií a  faktů: tedy ze-
jména školy a další instituce formálního vzdě-
lávání.

V Plzni tak např. Techmania Science Center 
či Zoologická a botanická zahrada chtějí pře-
svědčit své kolegy z oblasti formálního vzdě-
lávání, aby svou výuku doplnili interaktivní 

formou. „Učí školy své žáky pouze učebnico-
vá fakta, nebo dávají prostor mladým hlavič-
kám získat si pozitivní vztah k vědě i  jinak?“ 
ptá se Kateřina Chábová z Techmanie.

Právě na základě své angažovanosti a snaze 
zaujmout žáky probíraným učivem budou mít 
také školy i  jednotliví pedagogičtí pracovníci 
možnost získat speciální finanční odměny. 
„Myslíme si totiž, že by zejména rodiče dětí 

měli vědět, zda je jejich škola tou institucí, 
která využívá i nástroje neformálního vzdělá-
vání pro další průpravu jejich dětí,“ vysvětluje 
Jana Janovská z Odboru kanceláře hejtmana 
Plzeňského kraje.

Plzeňský kraj a město Plzeň se účastí v pro-
jektu staví po bok městům a regionům, jako 
jsou např. Brusel, Toulouse, Barcelona, Berlín 
či Londýn. Celkem se ustanovilo 70 partnerů, 
vzájemně provázaných „dvojčat“, kdy jedním 
je vždy místní či regionální autorita a  dru-
hým instituce věnující se komunikaci vědy: 
to ostatně vystihuje i zkratka celého projektu 
PLACES (tedy Platform of Local Authorities 
and Communicators Engaged in Science).



kdo má rád zábavu a  dobrou hudbu, je tu 
správně. kapela Čáry máry vám učaruje pro-
střednictvím mladého kvinteta složeného  
z  Filipa kratochvíla, marty Janečkové, Jany 
holé, Jindřicha obsta a michala Jergla. Těšit 
se můžete na skvělé pěvecké výkony v  do-
provodu dvou kytar, baskytary, houslí a per-
kusí.

Kdy a jak jste se jako kapela dali dohromady?

Tak to víme naprosto přesně. V roce 2010 o půl 
desáté večer v některé zářijové pondělí. Jednalo 
se o  jednu z  mnoha kvalitních plzeňských zpí-
vaných.

Jaký hudební žánr je vám nejbližší?

Folk a jazz.

Skládáte si vlastní hudbu a píšete texty?

Ano, s  přispěním přátel a  kamarádů, pouze 
vlastní.

 Z čeho čerpáte inspiraci?

Inspirace přichází většinou sama, někdy po špič-
kách, mnohdy razantněji, ale pokaždé ze života.

Čím se zabýváte ve svém soukromém životě?

Hlídáme své děti, láskyplně se staráme o  své 
drahé polovičky, študýrujeme a hrajeme si s ma-
šinkami.

Jakých hudebním akcí nebo například soutě-
ží jste se v poslední době zúčastnili?

Velmi příjemnou vzpomínkou byl folkový festival 
na čečovickém zámku. Zúčastnili jsme se Porty 
a Notování. Během léta nás i o nás bylo slyšet  
v plzeňském Saloonu, košuteckém ranči Šídlo-
vák i v Hifiklubu. Byli jsme poctěni pozváním ke 
hraní v krásném prostředí zámku Žinkovy.

Kde vás fanoušci mohou v nejbližší době sly-
šet a vidět?

Po letním koncertování si dáváme malý od-

dech. Avšak nezahálíme a  věnujeme se tvorbě 
nových písniček, takže se posluchači, přátelé  
a kamarádi mají na co těšit. Na listopad plánu-
jeme dvojkoncert s  okulahodící kapelou Růže 
v trní ve zmíněném Hifiklubu.

Na co byste nalákali ty, kteří vás ještě neznají? 

Na písničky, které pohladí na duši, a  když bu-
dete chtít, přičarují Vám úsměv a třeba i dobrou 
náladu.
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Aktuální soutěž s  měsíčníkem Plzeňský 
kraj udělá znovu radost všem fotbalovým 
fanouškům FC Viktoria. Tentokrát se totiž 
hraje o  tři vstupenky na fotbalové utkání 
v základní skupině Ligy mistrů mezi kluby FC 
Viktoria Plzeň a AC Milán v pražském Edenu 
dne 6. prosince. Nenechte si ujít jedineč-
nou možnost vidět zápas klubů FC Viktoria  
s  AC Milán. Soutěžte s  Plzeňským krajem 
a fanděte našim!

NaŠE oTázka zNí: 
Jak se jmenuje hvězda fotba-
lového klubu ac milán, která 
má předky pocházející z býva-
lé Jugoslávie? 
Výhercem se stává soutěžící, který správ-
ně odpoví na otázku, nebo který se nejvíce 
přiblíží správné odpovědi na vědomostní 

otázku. V případě shody ve správných odpo-
vědích u více soutěžících vyhrávají ti soutě-
žící, kteří své odpovědi doručili jako 25., 55. 
a 100. v pořadí ze správných. Své odpovědi 
zasílejte elektronicky na adresu redakce@
plzensky-kraj.cz a to nejpozději do 28. října  
2011. Podrobná pravidla soutěže naleznete 
na internetových stránkách Plzeňského kraje 
www.plzensky-kraj.cz.

V minulém čísle měsíčníku Plzeňský kraj jsme se 
vás ptali, kolik startů a  branek si připsal Pavel 
Horváth v mistrovské sezoně 2010/2011? 

Správná odpověď je 26 startů a 8 branek. 
výherci soutěže jsou: Jaroslav Čadek z Do-
mažlic, Martin Čadek z Plzně a Petr Randa ze 
Žihle.

vyhlášení vítěze z minulého 
čísla: soutěž s Plzeňským 
krajem

seznaMte se: kaPela čáry Máry z Plzně

Kapela Čáry Máry pohromadě

z á B av a

sOUtěž O vstUPenky na Utkání 
fC viktOria Plzeň vs. aC Milán!



Zamýšlené zrušení vojenského újezdu v  Br-
dech se jeví jako zdánlivě nelogický krok 
a  další z  nepostižitelných omylů strategic-
kých analytiků ministerstva obrany. Aktuální 
rozpočtová insolvence armády, způsobená 
nákladnými zahraničními misemi "po boku 
spojenců", ale i  mnohamiliardovými, nevý-
hodně zadávanými zakázkami, by měla být 
sanována prostřednictvím snižováním ostat-
ních, zejména však provozních nákladů. Co 
naplat, že takto pojatá forma šetření má po-
většinou negativní dopad na kvalitu života 
obyvatel České republiky i kvalitu jejich život-
ního prostředí?

V případě opuštění Brd vojáky dojde ke zvý-
šení nejen územní nezaměstnanosti, ale při-
lehlé obce a města přijdou o nezbytné finance 
po léta plynoucí do jejich, již tak často polo-
prázdných pokladen. A  nejen to! Významná 
krajinná oblast, tvořená souvislým, u  nás již 
prakticky nevídaným komplexem lesů, dlou-
hodobě zatížená minimálním hospodářským 
využitím, je snad dokonce účelově připravo-
vána k postupné devastaci. Po delší dobu sílí 
podezření, že brzy dojde v podmínkách rela-

tivně nedotčené přírody s  izolovanými prvky 
rostlin, stálými vřesovišti, hustou hydrolo-
gickou sítí, ale i přísně chráněnými živočichy 
jako je orel mořský, rys ostrovid či čáp černý 
aj., k  potenciálně nekontrolovanému rozvoji. 
A není od věci se domnívat, že tento "kvalita-
tivní posun" bude spočívat v postupné parce-
lizaci území mezi vybrané právnické a fyzické 
osoby. Nabízí se ale i neopomenutelné pode-
zření na možnost zneužití újezdu v  procesu 
církevních restitucí.

V těchto souvislostech se plně připojuji k ná-
zoru, že lokalitu brdského újezdu je nutno 
uchovat zcela ve vlastnictví státu a v případě 

jeho eventuálního nezájmu zajistit její bezpro-
blémový přechod do efektivního vlastnického 
portfolia Středočeského a  Plzeňského kra-
je. Po kompletní likvidaci vojenské posádky 
a  jejího zázemí bychom měli v Brdech začít 
intenzivně usilovat o zřízení chráněné krajinné 
oblasti, do které by mohlo být nadále zasaho-
váno, kromě lesnicko - stabilizačních aktivit, 
pouze v souvislosti s protipovodňovými opat-
řeními či ochranou režimu pitné vody apod.

                                                                                                
PhDr. Ing. Jiří Valenta (KSČM)  

Komise pro regionální rozvoj  
a zaměstnanost RPK
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v brdeCh jde nejen O PřírOdU, 
ale i O kvalitU živOta nás všeCh

Jednání starostů brdských obcí k postupu o plánovaném 
zrušení Vojenského újezdu Brdy

PhDr. Ing. Jiří Valenta (KSČM) 

N á z o r  o P o z i c e                       




